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Byznys s USA
Setkání premiéra 

Andreje Babiše 
s prezidentem 

USA Donaldem 
Trumpem má  

silný obchodní 
význam.

téma str. 4 PRÁVĚ V PRODEJI

 CZK/EUR •  25,595 / +0,025 Kč   CZK/USD •  22,641 / –0,027 Kč   PX •  1080,53 /  +0,36 %   BITCOIN •  3846,00 $ / +0,51 %   ZLATO •  1287,85 $ / +0,23 %

Soudní znalci 
dostanou přidáno
události / str. 2

Citic získal další 
miliony z Číny
byznys / str. 6

Krúpa žaluje 
AmTrust
trhy / str. 8

Orbán může 
změnit frakci
zahraničí / str. 10
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V Česku přibyly 
stovky bankomatů
O téměř pětinu se v tuzemsku loni zvýšil počet míst, kde si lidé mohou vybrat 
hotovost. Bankomatů je tak po republice 5461. Přesto patří ČR k zemím s nejnižší 
hustotou bankomatové sítě v Evropě. byznys / str. 7

http://www.e15.cz/magaziny


Luxus v Česku
Téma drahých mobilních dat je v mnoha 
ohledech pro Česko typické. Kdo by chtěl nadávat 
na jejich cenu, měl by si prý uvědomit, že kvalita 
zdejších sítí dosahuje parametrů ferrari. Tak 
argumentuje asociace operátorů. S laděním ceny 
a výkonu ale mívá tato země problémy častěji. 
Pamatujete na kauzu s drahou Blankou? Cena 
stavby podle Metrostavu odpovídala tomu, že šlo 
o „bentley mezi tunely“. Většině obyvatel tu ale 
bohatě stačí škodovky.

Facebook mezitím pokračuje s vývojem své 
kryptoměny, kterou by se dalo platit v jeho 
Messengeru. I zde se hodí zmínit pro mnohé 
vytěsněnou minulost. S finančními transakcemi 
v chatovací aplikaci již firma experimentovala 
dříve, zkoušela i propojení s PayPalem. Masovou 
záležitostí se ale tyto funkce nestaly. Kryptoměna 
třeba bude mít u uživatelů lepší zvuk než PayPal.

Investiční poradkyně Carol Pepperová radí 
zapomenout na kryptoměny a investovat do akcií 
producentů marihuany. Když už „tráva“ láká 
i kravaťáky, mezi rebelujícími dětmi možná 
na atraktivitě ztratí.
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miliard dolarů 

byl loni schodek 
 zahraničního 

obchodu 
USA, nejvíce 
za posledních 

deset let.
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stomilionové obraty,“ řekl Kně-
žínek s tím, že u fyzických osob 
se počítá s tím, že se přihlédne 
k jejich majetkovým poměrům.  

 Nová pravidla také počítají 
s tím, že část pravomocí přejde 
pod ministerstvo spravedlnosti, 
které bude nově rozhodovat 

Znalcům přibude 
peněz i povinností
NGUYEN Thuong Ly

Sněmovna schválila v závěrečném 
čtení nový zákon o soudních znal-
cích a znaleckých ústavech, který 
by měl zajistit kvalitnější posudky 
i větší odpovědnost jejich autorů. 
Zákon má nahradit zastaralou nor-
mu z roku 1967, která podle kritiků 
neodráží fakt, že po změně režimu 
není hlavním zadavatelem posud-
ků stát, ale soukromé subjekty. 
Zákon nyní projedná Senát.

Tuzemských znalců rok od roku 
ubývá, příčinou bývá hlavně nedo-
statečná odměna za vypracování 
posudku. To by se mělo s novým 
zákonem změnit. Ze současných 
100 až 350 korun za hodinu práce 
by se měla sazba zvýšit až na 
500 až 700 korun. Zároveň po-
slanci zpřísnili nároky na kvalitu 
podaných posudků, kterých je vy-
pracováno ročně několik set tisíc.

 Zákon také zvyšuje sankce. 
Za nejvážnější pochybení hrozí 
znalcům a znaleckým, často sou-
kromým ústavům až půlmilionová 
pokuta. Ministr spravedlnosti Jan 
Kněžínek (ANO) považuje tresty 
za adekvátní. „Bavíme se mnohdy 
o právnických osobách, které mají 

o jmenování nových znalců. Ti 
budou muset složit vstupní zkouš-
ku, kde prokážou svou kvalifikaci 
a praxi. Odbornost znalců by měly 
mimo jiné garantovat příslušné 
profesní komory.

Komora soudních znalců ČR 
předlohu kritizuje, podle jejího 
předsedy Vladimíra Váchy není 
například vhodné, aby se posílilo 
postavení ministerstva sprave-
dlnosti. „Právně orientované 
ministerstvo se může vymezo-
vat jen u dosavadních právních 
profesí v rezortu, jako je advokátní 
činnost, exekutoři, insolvenční 
správci a notáři, nikoli u vědně 
a technicko-ekonomicky laděné 
znalecké činnosti,“ uvedl Vácha 
s tím, že řada znalců může odejít. 
„A s nimi odejde i řada obtížně 
přenosných zkušeností,“ doplnil.

Česká lékařská komora, která 
má dlouhodobě výhrady ke zna-
lecké činnosti ve zdravotnictví, 
naopak zákon vítá a kvituje pře-
devším vyšší odpovědnost znalců. 
„Důležité je, že zákon výslovně 
stanoví, že znalec může vystavovat 
znalecké posudky pouze v odvětví 
a oboru, pro který je kvalifikován,“ 
uvedl předseda Lékařské komory 
Milan Kubek.     názory str. 12

Tuzemských znalců 
rok od roku ubývá, 
příčinou bývá hlavně 
nedostatečná odměna 
za vypracování posudku. 
To by se mělo s novým 
zákonem změnit.

Zápisník  
Jana VÁVRY

8554 znalců
v současnosti eviduje

ministerstvo
spravedlnosti

o jednu pětinu
klesl jejich počet

za posledních
10 let

20 %

179
je v současné době
státních znaleckých

ústavů

dvě pětiny
jich ubyly 

za poslední
dekádu

40 %

SOUDNÍ ZNALCI V ČESKU:

Znalci pokrývají 50 různých oborů.

Nejvíce znalců se věnuje ekonomice, 
stavebnictví a zdravotnictví.

Nejméně znalců se zabývá obory 
jaderná fyzika, keramika nebo hutnictví.

Pramen: ministerstvo spravedlnosti
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Policie začala prověřovat, 
zda hospodaření farmy 
Čapí hnízdo z holdingu 

Agrofert nedoprovázely daňo-
vé úniky. Serveru Neovlivní.cz 
to potvrdil mluvčí Městského 
státního zastupitelství v Praze 
Aleš Cimbala. Podle serveru 
jde o nezákonný odpočet DPH, 
stamilionové částky vynalo-
žené na reklamu a podezření 
na další daňové delikty.

Mluvčí Agrofertu Karel 
Hanzelka uvedl, že firmu 
nikdo nekontaktoval. Koncern, 
který do předloňského února 
vlastnil Babiš a následně jej 

vložil do svěřenských fondů, 
podle jeho slov neví o žádném 
pochybení.

Na pochyby prý přišla 
německá policie 

Server uvedl, že možné daňo-
vé delikty v souvislosti s hos-
podařením farmy Čapí hnízdo 
poprvé zmínil už v roce 2014 
německý finanční úřad. Ten 
měl pochybnosti o platbách 
za údajnou reklamu německé 
pobočky Agrofertu u olbra-
movické farmy. Své podezření 
Němci tehdy podle portálu 
Echo24.cz předali oficiálně 
českým kolegům z Finanční 
správy.

Farma totiž mohla skrze 
reklamu pomáhat holdingu 

Agrofert ušetřit na daních. 
Současně tento postup ale 
pomáhal i farmě Čapí hnízdo, 
aby byla vůbec schopna splá-
cet úvěry.

Ministerstvo financí ovšem 
v době, kdy z německého 
berního úřadu dorazila do Pra-
hy zmiňovaná depeše, řídil 
přímo Andrej Babiš. Případ 
se proto nikam neposunul, 
napsal server. Následně si 
česká policie, která od roku 
2015 řeší kauzu dotace EU pro 
Čapí hnízdo, v níž je obviněn 
i Babiš, objednala znalecký 
posudek o ekonomické kondici 

farmy. A v posudku se informa-
ce o podezření z daňových de-
liktů podle Neovlivní.cz rovněž 
objevily. Podezření zmiňuje 
i zpráva Evropského úřadu pro 
boj s podvody OLAF, která do-
taci pro Čapí hnízdo zkoumala, 
uvedl server.

Vše je v pořádku, říká 
mluvčí Agrofertu

„Je to jistě velká náhoda, že 
se podobná věc opět objevila 
v médiích zrovna v době, kdy 
náš bývalý akcionář odcestoval 
do zahraničí,“ uvedl Hanzelka. 
„Ve věci Čapího hnízda vše 
proběhlo zcela v souladu se 
zákonem. Věříme, že ke stejné-
mu závěru dojde i policie,“ do-
dal. /čtk/              více E15.cz

Policie se opět 
zajímá o farmu 
Čapí hnízdo

www.e15.cz | 3
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Záchranáři v akci 
PONDĚLÍ • STŘEDA • PÁTEK | 16:50

NOVÝ SERIÁL INSPIROVANÝ SKUTEČNÝMI PŘÍPADY A ZÁSAHY

299912/44� inzerce

Vězení pro Zemkovy 
za solární podvody platí

Nejvyšší soud potvrdil nepod-
míněné tresty šest let a devět 
měsíců bratrům Alexandru 
a Zdeňku Zemkovým v kauze 
podvodů se solárními elek-
trárnami na Chomutovsku. 
Nařídil ale zpřesnit důvody 
zproštění bývalé šéfky Ener-
getického regulačního úřadu 
Aleny Vitáskové.

Lobbista Janoušek chce 
zrušit zbývající trest

Podnikatel a lobbista Roman 
Janoušek podal další žádost 

o prominutí zbytku trestu. 
Soudu poslal zdravotní 
posudky, podle kterých je 
jeho onemocnění v konečné 
fázi bez možnosti zlepšení. 
Janoušek si má odpykat 
4,5 roku za úmyslné sražení 

ženy autem. Ve vězení zatím 
strávil zhruba rok a čtvrt, 
poté mu byl trest přerušen ze 
zdravotních důvodů.

Výbor se zastal Roznera 
(SPD), kterému hrozí 
stíhání

Sněmovna možná nevydá 
poslance Miloslava Roznera 
(SPD), kterého chce poli-
cie stíhat pro podezření 
z popírání, zpochybňování, 
schvalování a ospravedlňo-
vání genocidy kvůli výrokům 
o romském táboře v Letech. 
Mandátový a imunitní výbor 
vydání nedoporučil. /čtk/

Krátce

Je to jistě náhoda, že se věc objevila v médiích 
zrovna v době, kdy náš bývalý akcionář 
odcestoval do zahraničí, uvedl mluvčí Agrofertu.
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https://www.e15.cz/domaci/policie-proveruje-hospodareni-farmy-capi-hnizdo-ma-podezreni-na-danove-uniky-1356877


Kolem toho, 
o čem kon-
krétně jednají 
čeští premiéři 
v Bílém domě, 
se tradičně 

trochu mlží. Každá strana 
hraje pro vlastní publikum, 
a tak zdůrazňuje něco jiného. 
Na tom se nic nezmění ani 
při dnešním setkání českého 
premiéra Andreje Babiše 
s americkým prezidentem 
Donaldem Trumpem. A která 
byznysová témata Američany 
nejvíce zajímají?

Přijetí 
v Bílém 
domě 

spívat na společnou obranu. 
Českých 1,13 procenta HDP, 
které loni šly na armádu, je 
v rámci NATO ostudou. 

Nové jaderné bloky

Američané se enormně 
zajímají o dostavbu jaderné 
elektrárny Temelín. Jejich 
Westinghouse se už ostatně 
podílel na dostavbě prvních 
dvou bloků. Američané tam 
také do roku 2010 dodávali 
jaderné palivo a účastnili se 
i prvního tendru na bloky 
Temelín 3 a 4. Westinghouse 
měl ovšem zásadní finanční 
problémy a je otázkou, v jaké 
je dnes kondici.

Westinghouse Electric 
Company požádala v březnu 
2017 soud o ochranu před 
věřiteli, aby mohla projít 
strategickou restrukturalizací. 
Do problémů se dostala kvůli 
překročení rozpočtu dvou 
jaderných projektů v USA. 
Její někdejší mateřská firma, 
japonská Toshiba, ji pak loni 
v dubnu prodala kanadskému 
investorovi Brookfield Busi-
ness Partners.

Westinghouse navíc v přípa-
dě Temelína čelí silné světové 

konkurenci. Pokud by vláda 
z bezpečnostních důvodů 
vyřadila ruský Rosatom, 
nabízí se třeba Korea Electric 
Power Corporation. Ta loni 
ve Spojených arabských emi-
rátech dostavěla první jaderný 
reaktor – údajně včas a podle 
dohodnuté ceny, což se v obo-
ru stává zřídka. Za korejskou 
firmu lobbuje také expremiér 
Jan Fischer.

Čtvrtý operátor

Bez většího zájmu českých 
médií se premiér Babiš 
na lednovém ekonomickém 
fóru v Davosu setkal se šéfem 
americké telekomunikační 
společnosti AT&T Johnem 
Donovanem. Jejich schůzku 
poněkud nesmyslně zastínilo 

tamní Babišovo jednání se šé-
fem společnosti Apple Timem 
Cookem. Premiér po něm 
oznámil, že firma chce v Praze 
otevřít prodejnu.

V souvislosti s tendrem 
na čtvrtého mobilního 
operátora Babiš nedávno 
oznámil, že se bude jednat 
také s „americkým zájem-
cem“. Podle informací deníku 
E15 by to mohla být právě spo-
lečnost AT&T. Podle expertů 
na telekomunikace však vůbec 
není jisté, že by firma chtěla 

zpravidla netrvají dlouho 
a projednat vše, co se objeví 
ve zprávách, není možné. 
Delegace proto některé věci 
předjednají a na schůzce si je 
pouze odsouhlasí. Jistě se tak 
bude jednat o bezpečnostních 
otázkách, například čes-
kém členství v NATO či misi 
v Afghánistánu. Zmínka bude 
o kybernetické bezpečnosti, 
i když o kauze Huawei se prý 
moc hovořit nemá. Jistě bu-
dou zdůrazněny velmi dobré 
vzájemné vztahy. 

Hodinová schůzka má však 
svou společenskou i poli-

tickou část. Tak třeba 
rakouský kancléř 

Sebastian Kurz, 
který si prý 
s Trumpem 

notoval, s ním 
strávil sám nece-
lých dvacet minut. 

Za ty se toho moc 
projednat nedá. Po-
dle několika zdrojů, 
s nimiž deník E15 
hovořil, Američany 

v ekonomické oblasti 
zajímají čtyři věci.

 
Armádní helikoptéry

Zřejmě nejsnazší se jeví 
mezivládní dohoda 

o nákupu dvanácti vr-
tulníků UH-1Y Venom 
americké firmy Bell 

Helicopter Textron 
v hodnotě až 
patnácti miliard 
korun. Česká 
armáda by je 
kvůli moderni-
zaci skutečně 
potřebovala. 
Pokud by 
se nákup 
uskutečnil, 
Babiš by 
mohl Trumpa 
„ujistit“, že 
Česko dodrží 
své závazky 
a bude více při-
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Bilance vzájemného obchodu ČR a USA  
(v miliardách dolarů)

vývoz do USA dovoz z USA saldo
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3,53
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Pramen ČSÚ, zastupitelský úřad ČR ve Washingtonu Pramen ČSÚ

Podíl USA na vývozu  
z Česka (v procentech)

Německo 32,4

Slovensko 7,6

Polsko 6,0

Velká Británie 4,7

Francie 5,1

Rakousko 4,5

Itálie 3,9

Nizozemsko 3,7

Maďarsko 3,0

Španělsko 3,0

Spojené státy 2,1

ostatní 24,0

USA zajímají vrtulníky,  
Temelín, čtvrtý operátor  
a financování GE Aviation

V rámci tendru 
na čtvrtého 
mobilního operátora 
se podle Babiše 
bude jednat také 
s americkým 
zájemcem.
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posiluje. Je to ostatně on, 
koho si Babiš vzal na cestu 
za americkým prezidentem 
Donaldem Trumpem. Není to 
ministryně Marta Nováková. 

Je to on, kdo spolu s Babi-
šem vystoupí před ame-
rickou obchodní komorou 

a bude sedět s Trumpem 
a členy jeho vlády u jednoho 
stolu. Není to ani ministryně 
Nováková, ani nikdo jiný.

Cesta do Washingtonu 
odhaluje velmi dobře Ba-
bišovu personální taktiku. 

Na významných zahraničních 
cestách se obklopuje pouze 
odborníky, nikoli politiky. 
Kromě Havlíčka seděl na pa-
lubě vládního speciálu také 
náměstek ministra obrany 
Jakub Landovský nebo  
náměstek ministra zahraničí 
Martin Povejšil. Zkrátka je 
to vždy někdo, kdo se těší 
velmi dobré profesní pověsti, 
a zároveň někdo, kdo nebude 
premiérovi ubírat pozornost 
veřejnosti a médií. Ve své 
podstatě takové taktice není 
co vytknout. A ve chvíli, kdy 
podobné „kádry“ vytáhne 
do důležitějších funkcí, bude 
ještě obtížnější jej porazit.

 
Michal 
PÚR
šéfredaktor  
Info.cz

Odborníci 
pozornost 
neodvedou
Premiérovi Andreji Babi-
šovi nelze upřít personální 
rozhodnost. Na programo-
vé konferenci zavelel, že 
hnutí ANO musí více myslet 
na živnostníky, a teď přichází 
s velmi zajímavým tahem.

Jako možného vicepre-
miéra pro ekonomiku si 
nejspíš vybral Karla Havlíčka, 
podnikatelského matadora 
a dlouholetého šéfa Asociace 
malých a středních pod-
niků a živnostníků. Ten se 
přízni předsedy vlády jako 
místopředseda Rady pro 
výzkum, vývoj a inovace těší 
už poměrně dlouho, jeho po-
stavení ovšem každým dnem 

Náš člověk ve… Spojených státech

Právě 
v prodeji

Koupíte ve
 všech prodejnách

Geco a Relay

OBJEDNÁVEJTE NA
E15.CZ/MAGAZINY

PŘEČKAT
EKONOMICKOU
KRIZI A JEŠTĚ

NA NÍ VYDĚLAT 

299049/230 inzerce
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expandovat na evropské 
trhy. V rámci výběru čtvr-
tého operátora by s ní však 
bylo možné spolupracovat 
na technologické či poraden-
ské úrovni.

Peníze pro zkušebnu
Američanům podle infor-
mací deníku E15 dělá vrásky 
na čele financování zkušebny 
leteckých motorů na praž-
ském ČVUT, kde spolupracují 
s rovněž americkou firmou 
GE Aviation. Zkušebnu loni 
8. října navštívil premiér Ba-
biš spolu s prezidentem GE 
Aviation Davidem Joycem. 

Byla to poměrně význam-
ná akce, zkušebna má být 
jednou z nejmodernějších 
na světě a má naplňovat 
parametry průmyslu 4.0, 
o kterém Babiš rád hovoří 
v souvislosti s konkurence-
schopností země. Dohoda 
s GE byla podepsána loni 
v únoru. Babiš na pod-
pis osobně dohlížel a byl 
u toho americký velvyslanec 

Stephen King, s nímž Babiš 
patrně dojednal podrobnosti 
dnešní návštěvy. 

Ambiciózní projekt GE má 
však problémy s financová-
ním. Původně se počítalo 
s rozpočtem 2,1 miliardy, 
objevily se ale další náklady 
za čtyři sta milionů korun. 
ČVUT dostalo od státu dvou-
miliardovou půjčku s tím, že 
ji vrátí, až vysoutěží evropské 
peníze. Z grantů však získalo 
jen polovinu. Vznikla díra 
1,5 miliardy, kterou se Babiš 
nejspíš rozhodl zalepit, aby 
projekt nezkolaboval.

To by u Američanů mohlo 
zabodovat. Otázkou ale je, 
co nabídnou na oplátku. 
Všechny jmenované položky 
představují benefity pouze 
pro ně. Něco více se snad 
dozvíme, až schůzka Babiše 
s Trumpem skončí.

Viliam BUCHERT
spolupracovník 
redakce 

Je to Havlíček, koho  
si Babiš vzal na cestu  
za americkým 
prezidentem. Není 
to ministryně Marta 
Nováková.



Pomalý postup prací 
a další problémy 
na stavbě dálnice 

u Žiliny včetně nejdelšího slo-
venského dálničního tunelu 
Višňové. To vše jsou důvody, 
proč Slovensko ukončí 
spolupráci se stavebníky ze 
slovenskoitalského konsor-
cia Dúha – Salini Impregilo. 
Titíž Italové nedávno získali 
významnou zakázku na jihu 
Čech.

Salini Impregilo má 
v konsorciu se slovenským 
Doprastavem stavět část 
obchvatu Českých Budějovic 
mezi Hodějovicemi a Tře-
bonínem. „Stavba téměř 
třináctikilometrového úseku 
má začít na jaře, potrvá čtyři 
roky a bude stát 5,8 miliar- 
dy korun,“ uvedl mluvčí 
Ředitelství silnic a dálnic Jan 
Studecký. 

„Slovensko Italy odvolalo 
ze stavby kvůli průtahům 
a velmi špatným zkušenos-
tem. Měli problémy s bez-

pečností práce, zaznamenali 
smrtelný úraz a požár,“ sdělil 
deníku E15 zdroj obeznáme-
ný se stavbou. Úsek D1 Lietav-
ská Lúčka–Višňové–Dubná 
Skala v délce 13,5 kilometru 

má zlepšit dopravu u Žiliny. 
Motoristé tam nyní při jízdě 
do Vysokých Tater využívají 
silnici první třídy, kde se pod 
hradem Strečno často tvoří 
dopravní zácpy. Konsorcium 
stavebních firem s ukon-
čením smlouvy souhlasilo.  
 více E15.cz

Michal NOSEK

Jaroslav BUKOVSKÝ

Na tuzemský trh možná dora-
zí druhá vlna čínských inves-
tic. Vláda v Pekingu kontro-
luje společnost Citic Europe, 
která v Česku přebírá byznys 
někdejšího neúspěšného pio-
nýra čínských investic CEFC. 
Teď na kontě Citic Europe 
přibyly peníze. Číňané v čes-
ké firmě prostřednictvím své 
hongkongské firmy Rainbow 
Wisdom zvýšili kapitál o osm 
set milionů korun. Peníze 
podle firmy poslouží na do-
končení nákupu majetku 
po CEFC, ale také na další 
expanzi. 

„Zvýšení základního 
jmění Citic Europe je logic-
kým vytvořením finanční 
základny pro připravované 
podnikatelské aktivity,“ sdělil 
deníku E15 člen dozorčí rady 
Citic Europe Jaroslav Tvrdík. 
Firma podle něho dokončuje 
akvizici aktiv CEFC China 
a spřátelených firem v Česku, 
což by se mělo podařit 

Následník čínské 
CEFC v Česku 
nabral stamiliony

února. Upisovatelem nových 
akcií je jediný akcionář Citic 
Europe, společnost Rainbow 
Wisdom, kterou kontroluje 
mateřská Citic Group.

Tato vlivná státní investiční 
firma s masivními aktivitami 
v zahraničí převzala globální 
aktivity CEFC už loni na jaře. 
Původně soukromá skupina 
CEFC se totiž kvůli vysokému 
zadlužení dostala do vážných 
problémů a sám zakladatel 
firmy Jie Ťien-ming skon-
čil v čínském vězení. Citic 
Europe pak Číňané založili 
jako platformu pro expanzi 
v Evropě.

„Od Citic lze oproti CEFC 
očekávat poměrně zásadní 
změnu investiční a akviziční 
strategie, jelikož se už čínský 
kapitál nebude soustředit 
na získávání trofejních 
aktiv typu fotbalového klubu 
nebo luxusních nemovitostí 
v historickém jádru Prahy, 
ale na strategičtější investice 
například ve strojírenství,“ 
soudí ekonom Czech Fund 
Lukáš Kovanda.

do konce března. Citic kromě 
prostého převzetí firmy chys-
tá i významný růst. 

„Citic se strategickými 
partnery v Česku připravuje 
společné projekty v rámci 
evropského trhu, přičemž 
prioritou budou projek-
ty ve finančním sektoru, 
letectví a cestovním ruchu, 
potravinářství a zemědělství 
a v průmyslu,“ dodal Tvrdík. 
Citic Europe podle doku-
mentů v obchodním rejstříku 
zvýšila kapitál už v polovině 

6 | BYZNYS

800
milionů korun. 
O tolik Číňané 
zvýšili kapitál 
v Citic Europe.

Salini Impregilo 
má v konsorciu 
se slovenským 
Doprastavem stavět 
část obchvatu 
Českých Budějovic.

VE VELKÉM STYLU. Okázalá budova bývalé Živnobanky měla být centrem kolosálního tažení CEFC 
napříč Evropou. Číňané ji kupovali od realitní skupiny CPI miliardáře Radovana Vítka.
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U Slováků končí 
Italové, kteří mají 
stavět v Čechách

PŘEPRAVNÍ SPOLEČNOST LIFTAGO rozšíří svou alter-
nativní taxislužbu o kurýrní služby. Pro firmu Zásilkovna bude 
převážet zásilky z e-shopů. Řidiči, kterých pro Liftago aktivně 
jezdí 1,5 tisíce, budou moci vozit zákazníky i balíky zároveň.
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BALÍKY V TAXI

https://www.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/slovaci-ukoncili-spolupraci-s-italskou-firmou-ktera-ma-dostavet-jihoceskou-dalnici-1356891


Hustota bankomatové sítě 
ve vybraných zemích Evropy  
(počet bankomatů na milion  
obyvatel v roce 2017)

Vývoj počtu bankomatů v ČR

Fakta o bankomatech
• Náklady na pořízení bankomatu se podle Romana Luxe z po-
radenské společnosti Deloitte liší podle typu, ale „v zásadě se 

pohybují mezi jedním až dvěma miliony korun“. 

• Nižší stovky tisíc korun stojí ročně provoz a údržba bankomatů. 
„Zhruba polovina z této částky připadá na zásobování bankomatu 

hotovostí,“ dodává mluvčí České spořitelny Filip Hrubý. 

• Banky v posledních letech investují do inteligentních bankomatů, 
které umějí zadat platební příkaz nebo přijmout vklad. Konkrétně 

u ČS každý druhý instalovaný bankomat byl loni platbomatem umož-
ňujícím zadat elektronickou platbu. Zbývající polovinu představovaly 

vkladomaty. Do nich ve větší míře investují i další bankovní domy. 

Finanční domy 
v minulém roce 
mohutně inves-
tovaly do ban-
komatových sítí. 
Počet banko- 

matů se tak prudce zvýšil  
o 845 na 5461, což představu-
je nárůst o téměř pětinu. Češi 
navíc bankomaty více využí-
vají, když z nich loni vybrali 
776 miliard korun, což je 
meziročně o téměř 110 mi- 
liard víc.  

„Jeden z hlavních důvodů 
je snaha bank vytvořit, co 
nejdostupnější vlastní síť ban-
komatů tak, aby omezila svoji 
závislost na bankomatové síti 
ostatních bank,“ říká Roman 
Lux z oddělení finančního 
poradenství Deloitte. Banky 
si totiž účtují vzájemně mezi-
bankovní poplatky, které se 
platí za to, když klienti použijí 
k vyběru hotovosti bankomat 
cizí banky. 

Bankovní domy s větší ban-
komatovou sítí proto již pár 
let tlačí na to, aby se poplatek 

zvýšil, což se letos stane.  
„Poplatky se budou v polovi-
ně roku zvyšovat na 16 až 
18 korun za výběr, teď je 
to zhruba 12 korun,“ uvádí 
Miroslav Lukeš, generální 
ředitel platební firmy Mas-
tercard pro Českou repub-
liku, Slovensko a Rakousko. 
K podobnému kroku přikročí 
podle informací z trhu rovněž 
platební společnost Visa. 
Právě platební asociace určují 
výši zmíněných poplatků. 

Početní nevýhoda 

Na očekávaný růst meziban-
kovních poplatků proto zare-
agovala řada bank investice-
mi do vlastní bankomatové 
sítě. „Do budování bankoma-
tů se pustila Air Bank. Chce 
mít strategickou výhodu, aby 
nebyla v područí ostatních 
bank,“ dodává Lukeš. 

V minulých třech letech 
skutečně Air Bank mohutně 
investovala do bankomatové 
sítě. „V loňském roce jsme 

přidali 44 nových bankoma-
tů, celkem jich teď máme 
365,“ vyčísluje mluvčí banky 
Jana Karasová. 

Menší počet přístrojů byl 
totiž konkurenční nevýho-
dou. „Klienti nás považovali 
za banku bez bankomatů. 
Byla to bariéra vstupu do Air 
Bank,“ doplňuje Karasová. 

Svou roli ale sehrál i očeká-
vaný růst poplatků. „Nechci, 
aby jakákoliv jiná banka ovliv-
ňovala, za kolik si budou moci 
naši klienti z jejich bankomatů 
vybrat, a těmito novými 
poplatky jim ztěžovala život,“ 
uvedl před třemi lety šéf Air 
Bank Michal Strcula.

Naopak velké banky si 
v minulosti stěžovaly, že 
úroveň poplatků je nízká 
a nepokrývá náklady banky 
na uskutečnění výběru. 
„Každý čtvrtý výběr z na-
šeho bankomatu realizují 
klienti konkurenčních bank,“ 
zdůrazňuje mluvčí České 
spořitelny Filip Hrubý s tím, 
že vyšší poplatky by umožni-
ly investice do technologické-
ho vylepšení přístrojů.

Milovaní cizinci

Mezibankovní poplatek ale 
není jediným důvodem, proč 
se bankomatová síť rozšiřuje. 
„Došlo k významnému ná-
růstu turistiky. Když sem lidé 

jezdí, tak vybírají hotovost,“ 
upozorňuje Roman Kotlán, 
výkonný ředitel Sdružení pro 
bankovní karty. 

Výběry turistů jsou přitom 
pro vlastníky bankomatů 
lukrativní byznys kvůli kon-
verzi z cizí měny na koruny. 
A ta se děje za kurz, který je 
pro banky velice atraktivní. 
Konkrétně na směně jednoho 
eura z účtu evropského turis-
ty vydělají i několik korun. 

V centru Prahy si tak podle 
Kotlána nelze nevšimnout 
přístrojů společnosti Euronet. 
„Rostou raketově,“ dodává.

Byznysovou příležitost a vý-
hodu ale vidí v bankomatové 
síti i další banky. Svou síť loni 
rozšířila ČS o 104 přístrojů 
na 1788 bankomatů kvůli 
vzniku samoobslužných zón 
na pobočkách. Ostatně právě 
rozšíření poboček vybavených 
bankomaty je podle Lukeše 
dalším faktorem, který přispěl 
k nárůstu jejich počtu.

Vladan GALLISTL

Banky chrlí nové bankomaty.  
Kvůli poplatkům i turistům

Bankovní 
domy s větší 
bankomatovou 
sítí již pár let 
tlačí na to, aby 
se mezibankovní 
poplatek za 
výběr zvýšil, což 
se letos stane.
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Harley investoval  
do konkurence

Americká motocyklová 
společnost Harley-Davidson 
koupila výrobce dětských 
elektrokol StaCyc. Firma, 
která se na domácím trhu 
potýká s poklesem poptávky 
po tradičních motocyklech, 
se tak snaží rozšířit své 
aktivity.

Ghosn je na svobodě

Z vazební věznice v Tokiu 
byl včera po více než sto 
dnech propuštěn bývalý 
šéf japonské automobilky 
Nissan Motor Carlos Ghosn. 
Stalo se tak poté, co zaplatil 
kauci jednu miliardu jenů, 

asi 200 milionů korun. 
Kdysi vlivný manažer podle 
záběrů japonské televize 
NHK obklopen policisty na-
sedl v pracovním oděvu a se 
zakrytou tváří do menšího 
vozu, který ho odvezl.

Přechod od hotovosti 
bude problematický

Stále častější využívání digi-
tálních plateb, rušení banko-
matů a zavírání poboček 
bank by mohlo vést k tomu, 
že platby v hotovosti budou 
v Británii do 15 let předsta-
vovat pouze desetinu všech 
transakcí. Řadě Britů to ale 
podle nezávislé studie Acce-
ss to Cash Review způsobí 
potíže. /čtk/

Krátce
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Krúpa žaluje AmTrust
Ondřej SOUČEK

Slovenský miliardář Pavol 
Krúpa opět vyvolal rozruch 
v investičním světě. Prostřed-
nictvím žaloby na náhradu 
škody, kterou podal u ame-
rického soudu, se na majorit-
ních akcionářích pojišťovny 
AmTrust Financial Services 
snaží vysoudit desítky milio-
nů dolarů. Majoritní vlastníci 
firmy podle Krúpy nebrali 
dostatečné ohledy na menši-
nové akcionáře, když stáhli 
společnost z burzy.

Nízká cena titulu

Většinoví vlastníci dokon-
čili stažení firmy z trhu 
na začátku tohoto roku při 
ceně 14,75 dolaru za jednu 
akcii, přičemž Krúpova 
investiční skupina Krupa 
Global Investments nuceným 
prodejem svých akcií získala 
zhruba 70 milionů dolarů. 
„Zhodnotili jsme svoji investi-
ci v desítkách procent,“ sdělil 
deníku E15 Krúpa, který 
držel zhruba 2,4 procenta 
akcií firmy.

Odkupní cena akcií však 
byla podle něj podhodno-
cená. „Podle naší analýzy 

reálné hodnoty společnosti 
se cena jedné akcie měla 
pohybovat v rozmezí 20 až 
22 dolarů,“ říká Krúpa. Při 
takovém ohodnocení by sku-
pina mohla získat až zhruba 
35 milionů dolarů navíc. 

Slabé základy

Podle analytika společnosti 
Finlord Borise Tomčiaka je 

Krúpou požadovaná cena 
20 až 22 dolarů za akcii 
reálná. „Společnost v letech 
2013 až 2016 dosahovala zisk 
kolem dvou dolarů na akcii. 
Až v roce 2017 se dostala 
do ztráty. Pokud bychom po-
užili konzervativní ohodno-
cení tržní ceny akcie k zisku, 
dostaneme zmíněnou cenu 
20 dolarů za akcii,“ potvrdil 
deníku E15 Tomčiak.

Přesto jsou podle něho 
šance na úspěch u soudu 
nízké. „Obávám se, že žaloba 
není postavená na moc 
silných základech a žalovaná 
strana má pevné protiargu-
menty,“ míní. Podle Tom- 
čiaka se však jedná o dobrý 
tah z hlediska marketingu, 
jelikož mu to může pomoci 
přilákat několik větších inves-
torů, kteří mají rádi aktivis-
tický přístup k investování.

Táhlý případ

Krúpa odkupování zbylých 
akcií pojišťovny kritizoval 
už loni v květnu. Kromě 
nízké ceny si stěžoval také 
na celý proces – představen-
stvo firmy totiž podle něj 
neohlásilo rozhodný den pro 
právo k hlasování o transakci 
s dostatečným předstihem. 
Akcionářům, kteří tehdy ak-
cie koupili až po stanoveném 
datu, hrozilo, že by neměli 
právo o podmínkách odkupu 
svých podílů hlasovat. 

Po tlaku, který vyvinuli 
minoritní akcionáři v čele se 
známým investorem Carlem 
Icahnem, se rozhodný den 
nakonec posunul a mírně se 
zvýšila i odkupní cena – z pů-
vodních 13,5 na 14,75 dolaru. 

Mezi žalované, kteří jsou 
zároveň majoritními akcio-
náři, patří společnosti Stone 
Point Capital a Evergreen 
Parent a rodiny Zyskind 
a Karfunkel. Za náhradu ško-
dy se miliardář bude soudit 
spolu s dalšími minoritními 
akcionáři, které zastupuje. 
Dohromady chtějí vysoudit 
částku ve vyšších desítkách 
milionů dolarů.

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 6. 3. 2019 Akcie na pražské burze 6. 3. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 93,00   0,54 % 

CETV 81,60   1,24 % 

ČEZ 547,50   0,64 % 

Erste Bank 832,20   -2,44 % 

Kofola 304,00   -0,65 % 

KB 962,50   2,18 % 

Moneta 80,00   1,27 % 

O2 CR 245,00   -0,61 % 

Pegas 780,00   -1,02 % 

Philip Mor. ČR 14 780,00   -0,27 % 

TMR 760,00 0,00 %

VIG 561,50   0,63 % 

Celkový objem  
(v tisících korun)

536 840

Země Množství Kurz

Austrálie 1 15,925

Čína 1 3,375

Dánsko 1 3,431

EMU 1 25,595

Chorvatsko 1 3,448

Japonsko 100 20,251

Kanada 1 16,924

Maďarsko 100 8,112

Norsko 1 2,609

Polsko 1 5,953

Rusko 100 34,394

Švédsko 1 2,429

Švýcarsko 1 22,528

Turecko 1 4,179

USA 1 22,641

Velká Británie 1 29,772

70
milionů dolarů 
získala firma 
Krupa Global 

Investments při 
prodeji akcií 

AmTrust.

Vývoj akcií AmTrust (cena v dolarech)

22

18

14

10

6

Pramen Bloomberg

duben 2017 listopad 2018

22,02 5. dubna 2017 14,75 29. listopadu 2018
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Akcie, měny & názory

Konečně  
zajímavé 
zasedání
Dnes zasedá Evropská cen-
trální banka a tentokrát se 
nudit nebudeme. ECB se totiž 
bude muset vypořádat hned 
s několika zásadními otáz-
kami. V první řadě bude mít 
k dispozici novou prognózu. 
Vzhledem k tomu, jak slabé 
výkony ekonomika eurozóny 
předváděla ve druhé polo-
vině minulého roku, budou 

růstové i inflační vyhlídky 
zřejmě revidovány směrem 
dolů. ECB se pak bude muset 
postavit čelem k tomu, co 
udělá v takovémto prostředí 
s úrokovými sazbami. Podle 
toho, jak se  doposud vyjad-
řovala, měly by úroky zůstat 
stabilní ještě v průběhu 
letošního léta. Tato rétorika 
se však dnes nejspíš změní. 

Čekáme, že ECB oznámí, 
že úrokové sazby zůstanou 
beze změny i na podzim, do-
konce možná ještě déle. Po-
dle našeho odhadu nastane 
první zvýšení depozitní sazby 

letos v prosinci. Ze záporné-
ho teritoria se tím ale ještě 
nevymaní. To by se jí podle 

naší prognózy mělo podařit 
až v březnu příštího roku. 

Další důležitou otázkou 
bude, co udělat s programem 
TLTRO2, jehož platnost končí 
v polovině příštího roku. 
Prostřednictvím něho ECB 
poskytuje bankám za výhod-
ných podmínek dlouhodobé 
úvěry a motivuje je tak, aby 
více úvěrovaly firmy i spotře-
bitele. Křehký hospodářský 
růst a obavy ze zpomalení 
investiční a úvěrové aktivity 
zřejmě přimějí ECB, aby 
příští rok spustila další kolo 
takovéhoto programu. Pro-

střednictvím něho podle nás 
napumpuje do bankovního 
sektoru dalších 720 mi-  
liard eur. Že tomu tak bude, 
by mohlo být oznámeno 
a nebo alespoň naznačeno, 
již na dnešním zasedání. 
Finanční trhy se tedy dnes 
mají na co těšit. 

Do konce března by 
Itálie měla podepsat 
předběžnou smlouvu 

o zapojení do čínské iniciativy 
takzvané nové Hedvábné stez-
ky. Stala by se tak první zemí 
ze skupiny G7, která se projek-
tu zúčastní, tvrdí s odkazem 
na své zdroje list Financial 
Times (FT). Záměry Říma už 
kritizovaly Spojené státy.

Náměstek italského 
ministra pro hospodářský 
rozvoj Michele Geraci uvedl, 
že jednání není u konce, ale 
je možné, že bude uzavřeno 
do konce března, kdy má Itálii 
navštívit čínský prezident Si 
Ťin-pching.

Projektem nové Hedvábné 
stezky, která je známá také 
pod označením iniciativa 
Pásu a stezky, se Peking snaží 
zlepšit vzájemný obchod 
a zvýšit objem investic 
s většinou zemí Asie i dalších 
světadílů. Projekt má propojit 
Asii, Evropu a Afriku pomocí 
sítě železnic, přístavů a další 
infrastruktury. Inspirací 
projektu je starověká a stře-
dověká trasa, která vedla 
z východní Asie přes Střední 
Asii do Středomoří.

Kromě podpory obchodu 
a investic je dalším cílem 
Pekingu podpořit výměnu 
v oblastech, jako je věda, tech-
nologie, kultura a vzdělávání.

Na kroky italské vlády už 
reagoval Bílý dům, podle 
kterého tento projekt Itálii 
ekonomicky nepomůže, 
a naopak by mohl význam-
ně poškodit mezinárodní 
image země. „Iniciativu Pásu 
a stezky považujeme za inici-
ativu Číny a pro Čínu,“ uvedl 
mluvčí americké Národní bez-
pečnostní rady (NSC) Garrett 
Marquis.

Čínský prezident Si Ťin-
-pching má do Říma přijet 
22. března. Ve funkci prezi-
denta navštíví Itálii poprvé.

O čínském projektu 
Hedvábné stezky a hospodář-
ské spolupráci jednala loni 
v listopadu v Pekingu i česká 
delegace v rámci návštěvy 
prezidenta Miloše Zemana. 
Ten přijal pozvání svého 
čínského protějšku na summit 
o nové Hedvábné stezce, 
který se uskuteční letos v dub-
nu. /čtk/

Itálii zlákala 
Hedvábná stezka

 
Jana 
STECKEROVÁ
ekonomka  
Komerční banky

ECB se bude muset 
ve slábnoucím 
ekonomickém 
prostředí postavit 
čelem k tomu, co 
udělá s úrokovými 
sazbami.

OECD OPĚT ZHORŠILA výhled růstu světové ekonomiky na letošní i příští rok. Ve své zprávě 
uvedla, že globální růst letos dosáhne 3,3 procenta a v příštím roce 3,4 procenta. Proti předchozí 
prognóze vydané v listopadu by tak měl být letošní růst slabší o 0,2 procentního bodu a růst v příš-
tím roce o 0,1 procentního bodu. OECD přitom výhled růstu zhoršila i v listopadu. Organizace opět 
varovala, že obchodní spory a nejistota ohledně odchodu Británie z Evropské unie poznamená 
světový obchod a podnikání.
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SVĚTOVÝ OBCHOD OHROŽEN

Čínský prezident 
Si Ťin-pching má 
do Říma přijet 
22. března.



Karolína FLASZOVÁ

Případné vyloučení strany 
Fidesz maďarského premiéra 
Viktora Orbána z Evropské 
lidové strany (ELS) může vést 
k posílení frakce Evropy náro-
dů a svobody (ENS) v europar-
lamentu. Úvahy o tom, že by 
Orbán mohl rozšířit euroskep-
tický tábor a přidat se k politi-
kům jako Marine Le Penová či 

Orbán může přejít 
k euroskeptikům

10 | ZAHRANIČÍ


 in

ze
rc

e 

SEVERNÍ KOREA obnovila část základny Sohe, kterou v mi-
nulosti využívala k raketovým testům a kterou loni v létě začala 
likvidovat. Vyplývá to z nejnovějších satelitních snímků, které 
byly pořízeny jen dva dny po druhém summitu mezi americkým 
prezidentem a severokorejským vůdcem Kim Čong-unem, který 
se minulý týden konal v Hanoji. Demontáž objektů začala loni 
v červnu. Kim tehdy likvidaci označil za konkrétní krok k odstraně-
ní jaderných zbraní z Korejského poloostrova.
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KIM UŽ ZASE STAVÍ

OSN kritizuje Peking 
a Rijád za potlačování 
lidských práv 

Vysoká komisařka OSN pro 
lidská práva Michelle Bache-
letová kritizovala Saúdskou 
Arábii za pronásledování ak-
tivistů a Čínu vyzvala k umož-
nění ověření soustavných 
zpráv o mizení a svévolném 
zadržování lidí, zejména 
v Ujgurské autonomní oblasti 
Sin-ťiang na západě Číny. 
Bacheletová, která v Ženevě 
přednesla výroční zprávu 
o porušování lidských práv 
ve světě, však kritizovala také 
země jako Izrael či Indie.

Jednání o brexitu  
na mrtvém bodě

Úterní několikahodinové 
rokování britských brexito-
vých vyjednávačů v Bruselu 
zkrachovalo, napsaly server 

Independent a agentura 
Reuters. Ta rovněž cituje 
nejmenovaného zástup-
ce EU, podle nějž Brusel 
žádný průlom do víkendu 
neočekává. Mluvčí Evropské 
komise vzápětí potvrdil, že 
úterní rozhovory byly těžké 
a řešení nebylo nalezeno.

Cookovy ostrovy 
usilují o nové jméno

Cookovy ostrovy se chtějí 
zbavit svého názvu, kte-
rý připomíná britského 
mořeplavce Jamese Cooka, 
jenž k tomuto souostroví v Ti-
chém oceánu dorazil v roce 
1773 a jemuž je přisuzována 
zásluha o jeho objevení. 
Informovala o tom agen-
tura Reuters s odvoláním 
na předsedu výboru, který 
byl pověřen výběrem nového 
názvu ostrovů. Ty jsou vyhle-
dávaným cílem turistů. /čtk/

Krátce

KONFLIKT. Maďarský premiér se dostal do sporu se členy Evropské lidové strany kvůli kampani své vlády, 
jež spojuje šéfa EK Junckera a miliardáře Sorose s podporou migrace a s oslabováním ochrany hranic.
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Matteo Salvini, se objevují už 
delší dobu. Někteří zástupci 
ELS si z tohoto důvodu jeho 
odchod nepřejí. 

Podmínky a obavy

Evropští lidovci budou jednat 
o vyloučení strany Fidesz  
20. března. Pokud chce Orbán 
ve skupině zůstat, měl by podle 
kandidáta ELS na předsedu 
Evropské komise Manfreda 
Webera splnit několik pod-
mínek. Především skoncovat 
s protibruselskou rétorikou. 
Současný šéf komise Jean-Clau-
de Juncker je jednoznačně pro 
vyhazov a některá uskupení 
pohrozila odchodem, pokud 
Fidesz vyloučen nebude.

Část lidovců se naopak 
obává důsledků tohoto kroku. 
„Pro ELS by to byla velká 
ztráta,“ řekl novinářům lídr 
Demokratického svazu Maďarů 
v Rumunsku Hunor Kelemen 
s tím, že Orbánovo vypuzení 
by mohlo lidoveckou frakci 
značně oslabit. „Zavrhnutím 
bychom ho vháněli do náru-
če Salviniho,“ citoval server 
Euractiv už koncem února pod 
podmínkou anonymity člena 

německé CDU. I z dalších vyjá-
dření je zřejmé, že by někteří 
lidovci situaci raději řešili smír-
něji nebo až po květnových 
volbách do europarlamentu. 

Není tak zdaleka jisté, že 
křídlo usilující o Orbánovo 
brzké vyloučení dosáhne 
svého. Odklad vyhazovu by 
přitom Orbánovi hrál do karet, 
jelikož by své další jednání 
mohl přizpůsobit výsledku 
voleb. Pokud v nich euroskep-
tici výrazně uspějí, může se mu 
spojení s ENS jevit lákavě. 

Možnosti spojenectví

Podle průzkumů má ELS sice 
zvítězit, čeká ji však patrně 
ztráta vlivu. ENS naproti tomu 

projekce předpovídají posílení 
o zhruba dvě desítky křesel. 
Pokud by Fidesz zopakoval 
minulý výsledek a k ENS se při-
pojil, mohla by být v europar-
lamentu třetí nejsilnější frakcí. 
Další možností je Orbánovo 
spolčení s polským Právem 
a spravedlností (PiS) v rámci 
frakce Evropských konzervativ-
ců a reformistů.

Vyloučeno zcela není ani 
spojení nacionalistických a po-

pulistických stran do jednoho 
uskupení. Tomu však dosud 
bránila odlišnost jejich zájmů 
a dá se očekávat, že ani nyní 
nepůjde sjednocování lehce. 
V tuto chvíli se například zdá, 
že se zcela zadrhl integrační 
projekt exporadce Bílého 
domu Steva Bannona. Některé 
euroskeptické strany o spo-
lupráci s ním nestojí. Podle 
serveru Politico mu mimo jiné 
vytýkají, že není Evropan.

 Je tak pravděpodobné, že 
k unijnímu establishmentu 
kritické partaje nedospějí 
k soudržné frakci, ale spíše 
k ad hoc spolupráci. Nabízí 
se oblast kontroly migrace či 
otázka pravomocí národních 
států.  sledujte E15.cz
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O znalcích  
a lidech
Existuje jisté sdílené přesvěd-
čení, že české justici by bylo 
lépe, kdyby měla pořádek 
ve věci znalců. Toto přesvěd-
čení bylo vtěleno do nového 
zákona o znalcích, který prá-
vě prošel sněmovnou. Dá se 
říct, že bylo načase; současná 
úprava znalectví pochází 
z roku 1967 a je zřejmé, že si 
justice nový zákon zaslouží.

Znalci proti novému záko-
nu protestují. Nelíbí se jim 
drastické pokuty za případná 
pochybení. Filozofie nového 
zákona je taková, že kde je 
větší přísnost, budou lepší 
výsledky. To ale neplatí vždy 
a všude, oponují znalci. 
Hlavní problém zákona je ale 
v přehnaných očekáváních, 
řekněme v právním optimis-
mu, v předpokladu, že zákon 
sám může pomoci tam, kde 
selhává lidský faktor.

Ukazuje to třeba pozmě-
ňovací návrh piráta Jakuba 
Michálka, který zpřísnil 
požadavky na znalecké po-
sudky – ty by měly obsahovat 
jednoznačné odpovědi, které 
neumožňují dvojí výklad. 
To se jistě hezky řekne, ba 
i do zákona je to možné 
napsat, ale nelze takovou 
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Rada  
pro zlost
Kdyby někdo přemýšlel, 
proč si premiér Andrej Babiš 
pořídil Národní ekonomickou 
radu složenou ze slovutných 
ekonomů, jedna odpověď by 
se nabízela: pro zlost. Loni 
v říjnu, když byl předseda 
vlády s rozdáváním v nejlep-
ším a sněmovnou procházel 
letošní superštědrý rozpočet, 
vydala rada studii, podle níž 
jsou české veřejné finance 
v současném nastavení dlou-
hodobě neudržitelné.

Tehdy Babiš rádce obvinil, 
že straší lidi. Dnes stejný 

premiér ohlašuje potřebu mo-
hutně šetřit, chtěl by škrtat 
desítky miliard a propouštět 
tisíce úředníků. A hle – Ná-
rodní rozpočtová rada vydá 
zprávu, v níž varuje před 
přílišnou fiskální restrikcí, 
vyzývá k neutrální rozpočtové 
politice a rozumným inves-
ticím především v obcích 
a krajích, jimž leží na účtech 
skoro 160 miliard korun. 

Mohlo by to vypadat, že 
to ekonomové dělají pre-
miérovi schválně, nicméně 
nejsou to oni, kdo v pohledu 
na rozpočtovou politiku létá 
ode zdi ke zdi. Proč si Andrej 
Babiš Národní rozpočtovou 
radu pořídil, jisté není, ale je 
dobře, že ji má.

Tvář dne

Jako skvělá země 
a velká ekonomika 
Itálie ví, kde jsou její 
zájmy, a může dělat 
nezávislou politiku, 
řekl mluvčí čínského 
ministerstva zahraničí 
Lu Kchang.
 
str. 9

Komentář Glosa Martina ČABANA

chtělo revizní posudek. Soud-
ci jsou zvyklí znalcům věřit 
a jsou nuceni jim věřit čím 
dál tím víc. Věda pro to má 
i pojmenování – je to součást 
takzvaného CSI efektu, který 
působí, že soudci vkládají 
do forenzní vědy přehnaná 
očekávání. Jinými slovy chtějí 
všechny odpovědi a chtějí je 
hned.

Což nás vrací k pozmě-
ňovacímu návrhu poslance 
Michálka. Jistě by bylo ideál-
ní, kdyby znalecké posudky 
umožňovaly vždy jen jeden 
výklad. Zrovna jako by se 
v ideálním světě pachatel 
k činu vždy doznal a na místě 
činu by se nevyskytovaly jiné 
stopy než ty jeho. Takový 
„ideální“ stav by ovšem zcela 
eliminoval osobnost soudce 
– ten by dostal všechny správ-
né odpovědi a už by nemusel 
klást ty správné otázky.

Padesát let starý zákon 
o znalcích a tlumočnících si 
novelizaci zasloužil a po prá-
vu ji dostal. Čekat, že vyřeší 
všechny třecí plochy, které 
působení lidského faktoru 
v justici přináší, je ale naivní. 

Robert 
MALECKÝ
komentátor  
serveru  
HlídacíPes.org

formulací postihnout všech-
ny situace v době prudce se 
rozvíjející vědy. Právě věda 
je totiž pro soudce často 
největší problém. Proto tolik 
spoléhají na znalce – těžko se 
může soudce zároveň orien-
tovat v hospodářské krimi-
nalitě, nejnovějších trendech 
karuselových podvodů 
a druhý den stejně erudova-
ně soudit případ, kde hraje 
roli DNA. 

Špičková věda v dnešní 
době utíká od běžné výbavy 
i nadprůměrně vzdělaného 
člověka tak daleko, že lze 
těžko postihnout všechny její 
možné podoby. Což mimo 
jiné znamená, že tváří v tvář 
odfláknutému, nebo dokonce 
zmanipulovanému posudku 
se soudci nerozbliká varovná 
kontrolka: pozor, tohle by 

Padesát let starý 
zákon si novelizaci 
zasloužil. Pozor jen na 
přehnaná očekávání.
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Dušan KÜTNER

Téměř čistě dámská kapela 
Gaia Mesiah vtrhla na scénu 
na počátku tisíciletí velmi 
nesmlouvavým, agresivním 
a nekompromisním způso-
bem a v českých mainstrea-
mových hudebních vodách 
zapůsobila jako zjevení. 
Po dvou studiových albech 

z let 2005 a 2007 však stejně 
rychle k nelibosti mnohých 
ze scény odešla.

Naštěstí se ukázalo, že ne 
navždy. V roce 2016 začali 
znovu v původní sestavě kon-
certovat a to, že je návrat my-
šlen opravdu vážně, potrhuje 
nové studiové album se sym-
bolickým názvem Excellent 
Mistake. A od úvodního Intra 
a první regulérní skladby 

In the Streets je jasné, že se 
toho i přes osmiletou pauzu 
moc nezměnilo.

Většina alba od úvodní 
skladby In the Streets se opět 
nese v přímočarém kyta-
rovém funkrocku à la Rage 
Against The Machine. Ostatně 
dvě ze členek před založením 
skupiny Gaia Mesiah působily 
v tuzemské revivalové kapele 
hrající písně RATM.
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GAIA MESIAH:
EXCELLENT MISTAKE

Vydal: Warner Music
Délka: 36 minut
Hodnocení: 80 %

KNIHA
David 
Swinson: 
Druhá 
dívka 

(Vydalo: 
Nakladatelství 
CPress)

Frank Marr 
byl elitním 
policistou, 
jenže závis-
lost na dro-
gách byla podstatně silnější. Drogy 
jsou pro něj vším a potřebuje jich 
víc a víc. A pokud možno zadar-
mo. Tak se jednoho dne rozhodne 

vybrat skrýš dealerů kokainu. 
Kromě něj tam ale objeví i uvěz-
něnou mladou dívku. Jak se ale 
ukáže, ještě někde se skrývá druhá, 
po které už policie pátrá něko-
lik měsíců. Druhá dívka v sobě 
kombinuje americkou drsnou školu 
a noir. Marr není rytířem ve zbroji, 
ale ztroskotancem nad propastí, co 
se rozhodne udělat správnou věc. 
Kniha je drsná, napínavá, a přede-
vším dobře napsaná. Swinsonův 
styl je jednoduchý a čtivý a v mno-
hém připomíná Kena Bruena. 
Na rozdíl od svého kolegy se však 
víc soustředí na vyšetřování přípa-
du než na filozofování. 

Martin STRUČOVSKÝ

VIDEOHRA 
Devil May Cry 5

(Vydal: Capcom)
Videoherní režisér Hideaki Izsuno-
se se opět pod logem vývojářského 
studia Capcom vrátil ke slovut-
nému titulu – stylové Devil May 
Cry. V pátém díle hack and slash 
hry hráčům naservíroval volné 
pokračování příběhu, v němž dé-

moni pronikli na Zemi a jen hrstka 
vyvolených lovců je schopná se jim 
postavit. Ve vynikajícím, realisticky 
vypadajícím provedení lze hrát jak 
na straně legendárního polodémo-
na Danteho, tak i za jeho dřívějšího 
protivníka a nyní parťáka na život 
a na smrt Nera a nově také záhad-
ného V. Příběh je poutavý, nicméně 
nechronologicky rozsekaný, což 
může některé hráče mást, přílišná 
komplexnost herního menu také 
moc nezaujme. DMC 5 však baví, 
obzvláště díky svému know-how, 
tedy průběžnému hodnocení stylo-
vosti každého boje s démony.                      
            celá recenze na E15.cz
 
Marek SCHWARZMANN

Minirecenze

Je tomu tak i u dalších skla-
deb, jako třeba v Great Year 
Setup, v reggae Dawn of My 
Live a v pulzující After Rain-
bows s výraznými a opravdu 
nabroušenými kytarami.

Celé poměrně krátké 
album o dvanácti písních ale 
nabízí i klidnější polohy. Pí-
seň Hip-hop se nese v lehkém 
latinskoamerickém rytmu, 
skladby CocoJim nebo Tam to 

všechno jsou zahrány téměř 
výhradně akusticky a hlavní 
slovo má španělská kytara.

Deska je opět doprovázena 
skvělým charakteristickým 
zpěvem Marky Rybin, jež 
dokáže vyloudit až hrůzu 
budící nízké chraplavé tóny 
stejně lehce jako ty jemnější 
vysoké. A to – až na dvě česky 
zpívané výjimky – s čistou an-
gličtinou, která se ve srovnání 
s rodilými mluvčími zpěváky 
a zpěvačkami rozhodně ne-
ztratí. A zpěv není jen na ní 
– často si pomáhají členky 
vyladěnými sborovými party.

Název alba má podle 
kapely odkazovat mimo jiné 
i k tomu, že se v mezidobí 
poučila z dřívějších chyb. 
Evidentně se jí to podařilo. 
Excelentní omyl – odchod ze 
scény – byl alespoň pro tuto 
chvíli napraven.

Excelentní omyl odčiněn

Většina alba se opět 
nese v přímočarém 
kytarovém funkrocku 
à la Rage Against The 
Machine. 
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Poté co rumunská armáda 
zmasakrovala v říjnu 
1941 v Oděse desítky 

tisíc Židů, rumunský maršál 
Antonescu prohlásil: „Je mi 
jedno, že se zapíšeme do dějin 
jako barbaři.“

Ve stejnojmenném filmu 
režiséra Radu Judea, jenž 
loni zvítězil na karlovarském 
filmovém festivalu, právě 
o těchto válečných událos-
tech připravuje divadelní 
představení na náměstí mladá 
režisérka Mariana. Dějiny se tu 
stávají prostorem k současným 
debatám o národních mýtech 
a současných politických 
postojích.

Jude se vrací k temným 
dějinám Rumunů

Kromě konfrontace domácí 
veřejnosti se zapomínanou 
vinou „Barbaři“ přemýšlejí, 
jak se vůbec dá informovat 
o historii. Na českou distribuci 
nekonvenční filmový tvar 
v podstatě supluje debatu 
o několika různě závažných 
tématech, snažící se diváky 
vybudit k vlastní reflexi.

Režisér se nepříjemným 
ohlédnutím na nechvalné 
kapitoly z historie Rumunska 
věnuje pravidelně. Od své 
průlomové road-movie Aferim! 
oceněné za režii na Berlina-
le natočil film o umírajícím 
básníkovi ve fašizující se zemi 

Zjizvená srdce. Je i autorem 
dokumentu Mrtvý národ, 
v němž pomocí zápisků 
židovského doktora odkazoval 
k rumunským zkušenostem 
s holokaustem. 

I v novince do velké historie 
divák vstupuje přes osobní 
příběh a nahlížíme do soukro-
mí režisérky Mariany, repre-
zentované jejím románkem 
s ženatým pilotem. I přes tyto 
nakonec zbytečné, krátké scé-
ny však tvrdohlavá umělkyně 
funguje hlavně jako nositelka 
určitých názorů, které říká bez 

servítků a snahy být sympa-
tická.

Během příprav představení 
veškeré historické dokumenty, 
ať už archivní videa, fotografie, 
nebo texty, lze vidět a slyšet 
zprostředkovaně. Příkladem 
jsou úryvky čtené z knihy 

nebo zobrazené na monitoru 
počítače, který stále zůstává 
v záběru, mnohdy i se svými 
diváky.

Dávné zločiny 
versus současnost

Válečný masakr je neustá-
le obklopen současností. 
Intelektuálové ho probírají 
s černým humorem vedle 
debat o milostných vztazích. 
Zástupce města ho relativi-
zuje porovnáváním s jinými 
tragédiemi a politička pak 

performanci uvádí jako poctu 
rumunským hrdinům, kteří se 
přece na konci války přidali 
na tu „správnou“ stranu. A sní-
mek se ptá: Co všechno může 
a má umělec ukázat a koho tím 
dokáže pohnout nebo změnit?

Sám Jude Marianu a její 
diskuze snímá v dlouhých, 
pseudodokumentárních zábě-
rech. Sám ale upozorňuje, že 
sledujeme fikci.

Snímek končí i začíná tím, 
že herečka Ioana Iacobová vy-
stoupí z role Mariany. V úvodu 
dokonce divákům popřeje, 
ať se jim film líbí. Nemusí mít 
strach.

Iva PŘIVŘELOVÁ 
Autorka je spolupracovnicí 
redakce

Filmová debata 
o barbarství v historii

KONFLIKT. 
Zástupce města 
chce mít divadelní 
ukázku „mládeži 
přístupnou“, 
režisérka Mariana 
to odmítá.
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JE MI JEDNO, ŽE SE 
ZAPÍŠEME DO DĚJIN  
JAKO BARBAŘI
(Rumunsko/Česko/Francie/
Bulharsko/Německo, 140 minut)
Režie a scénář: Radu Jude
Hrají: Ioana Iacobová, 
Alexandru Dabija, Ilinca 
Manolacheová, Alex Bogdan
Hodnocení: 80 %

Letos budou uděleny 
dvě Nobelovy ceny 
za literaturu

Švédská akademie bude 
v letošním roce znovu moci 
udělit Nobelovu cenu za li-
teraturu. Rozhodla o tom 
Nobelova nadace. Loni 
ocenění uděleno nebylo 
kvůli skandálu kolem se- 
xuálního obtěžování, za něž 
byl odsouzen manžel jedné 
z členek Švédské akademie. 
Letos budou vyhlášeny 
hned ceny dvě – jedna 
za rok 2018 a další za rok 
2019.

Po rekonstrukci se 
otevře Státní opera

Národní divadlo v Praze pro 
sezonu 2019/2020 připra-
vilo dvě desítky premiér. 
Na repertoáru zůstává 
71 titulů. Po generální 
rekonstrukci se 5. ledna 
příštího roku otevře Státní 
opera. Divákům se poprvé 
představí slavnostním 
operním gala přesně 132 let 
od prvního otevření v roce 
1888. Divadlo pro tuto příle-
žitost připravuje program, 
který provede nejslavnější-
mi kapitolami Státní opery.

Hudební Anděly mají 
Lucie či Poláková

Po dvou soškách za vítěz-
ství na hudebních Cenách 
Anděl získali skupina Lucie, 
zpěvačka Bára Poláková 
a nováčci The Atavists. 
Do síně slávy vstoupil 
zpěvák, skladatel, moderá-
tor a bývalý politik Michal 
Prokop. Lucie zabodovala 
v prestižní kategorii Album 
roku se svou comebackovou 
deskou EvoLucie. Poláko-
vá uspěla s albem Ze.Mě, 
objev roku The Atavists pak 
s počinem nazvaným Lo-Fi 
Life. /čtk/

Krátce

Kromě konfrontace domácí veřejnosti se 
zapomínanou vinou film přemýšlí, jak se 
vůbec dá informovat o historii.
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NÁVRAT. Po třiceti 
dnech pobytu 
na zamrzlém moři se 
dnes vrací turecká 
vědecká expedice 
z Antarktidy. Vědci 
uplynulý měsíc 
zkoumali řadu 
aspektů neosídleného 
kontinentu, 
od tamního divokého 
života po klima. 
Turecko se poslední 
dobou stále více snaží 
vysílat své expedice, 
aby se stalo další 
zemí s hlasovacím 
právem ve správním 
panelu Antarktického 
smluvního systému.
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Z Rejžkova deníčku

Před 15 lety jsem v USA 
strávil měsíční vyčerpávající 
program na pozvání ame-
rické neziskové organizace 
Eisenhower Fellowship. 
Spočíval hlavně ve schůzkách 
s kolegy kritiky a komen-
tátory. Pro zpestření nás 
vyvedli i na bezvadný rockový 
koncert do newyorského 
Battery Parku, kde mě vedle 
Van Morrisona a Stevieho 
Winwooda nejvíc nadchl pro-
jev lídra irské kapely U2 Bona. 
Vyznal se z lásky k soše Svo-
body a konstatoval, že se mu 
na Americe nejvíc líbí hojně 
používaná věta „Everything is 

possible“ čili volně  „Všechno 
jde, když se chce“. Doložil to 
pěkným příkladem, jak kdysi 
nějakého blázna napadlo, že 
by měl člověk stanout na Mě-
síci, všichni se mu posmívali, 
ale nakonec se sen uskutečnil.

Fantazíroval jsem, jak by to 
dopadlo u nás: „No to je sice 
zajímavej nápad, ale vedou-
cí astronautického odboru 
na ministerstvu soudruh 
Vomáčka má celozávodní 
dovolenou a jeho poradkyně 
je na mateřský.“ Pořád zírám, 
jak některé samozřejmé 
záležitosti zdejší úřady brzdí 
a odmítají. Takže magistrát 

Všechno jde, když se chce 

 
Jan 
REJŽEK
kritik 
a publicista

Pořád zírám, jak 
některé samozřejmé 
záležitosti zdejší úřady 
brzdí a odmítají.

zprvu nevyslyšel požada-
vek, aby byly z ďáblického 
hromadného hrobu exhumo-

vány ostatky Zdeny Mašínové 
starší, vězenkyně nacistů 
i komunistů, která v roce 1956 
zemřela v pracovním táboře 
v Pardubicích. Kdo jiný už by 
si zasloužil uložení na důstoj-
né pietní místo? Zdá se, že se 
věci pohnou k lepšímu, když 
se do věci vložila pražská 
radní Milada Johnová (Praha 
sobě).

Typický byl projev jiho-
moravského komunistického 
zastupitele Stanislava Navr-
kala, který se v Haló novi-
nách rozepsal o plánovaném 
setkání s politickými vězni 
na krajském úřadu, jehož se 

měla účastnit Zdena Mašínová 
mladší – podle Navrkala „sest-
ra nechvalně známé skupiny“. 
Ví vůbec tenhle umanutý 
rudoch, že paní Mašínové 
v lágru zabili matku, donutili 
k emigraci její bratry a 40 let ji 
šikanovali? A odkdy byl tenhle 
slévač z Blanska členem 
nechvalně známé skupiny 
Urválků, Vašů a Grebeníčků? 
Odporné!
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Rok 2019 přinese opět změny 
ve školství 
Poměrně dost novinek v oblasti 
vzdělávání přináší i letošní rok. 
Například učitelům od nového 
roku vzrostly tarifní platy, opět 
přicházejí změny v systému 
státních maturit, znovu se jedná 
o změnách v principech inkluze 
a podobně.
text 
Alena Adámková

S  
 
 
 
 
 
tátní maturita by se měla omezit pouze 

na didaktické testy. Počítá s tím návrh ministerstva školství, 
mládeže a tělovýchovy (MŠMT), který úřad v současné době 
poslal do připomínkového mezirezortního řízení. Nyní práce 
centrálně opravují hodnotitelé organizace CERMAT. „Uvažuje 
se o tom, že společná část maturitní zkoušky z českého 
jazyka a literatury i z cizího jazyka bude obsahovat pouze 
didaktický test. Zodpovědnost za ústní zkoušku a písemnou 
práci by měla být převedena do kompetence jednotlivých 
škol a realizována v rámci profilové části maturitní zkouš-
ky,“ upřesnila tisková mluvčí ministerstva školství Aneta 
Lednová s tím, že k úpravě by mělo dojít od školního roku 
2021/2022. 

V materiálu ministerstva se zároveň uvádí, že v roce 2021 
budou pro všechny obory vzdělání ukončené maturitní 
zkouškou bez rozdílu povinné pouze dvě zkoušky (český 
jazyk a literatura, cizí jazyk nebo matematika). Ministr 
školství Robert Plaga (ANO) tak naplňuje svůj plán sjed-
notit termín účinnosti tří povinných maturitních zkoušek 
(český jazyk a literatura, cizí jazyk, matematika) pro všechny 
středoškolské obory (s výjimkou uměleckých, zdravotních 
a sociálních) na školní rok 2021/2022, reálně tedy na duben 
2022. Podle stávající podoby platné maturitní legislativy 
je totiž určeno, že tři povinné zkoušky ve společné části 
budou mít od roku 2020/2021 žáci gymnázií a lyceí.  

K Plagovu návrhu se musejí dotčené instituce vyjádřit 
do konce března.

Cut-off score nebude ani obědy zdarma
Ostrá diskuze z počátku roku, o stanovení minima bodů 
pro přijetí na maturitní obory středních škol, které se snaží 
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Hrátky se zkouškou 
dospělosti Systém 
státních maturit zažívá 
další změny. Například 
státní část maturit by 
se mohla omezit jen 
na didaktické testy.

prosadit Asociace krajů ČR, byla ukončena. Ministr školství 
Robert Plaga tuto věc dlouhodobě odmítal a na svém 
posledním jednání ji odmítli také zástupci krajů s tím, že se 
budou společně s ministerstvem snažit nalézt jiné a vhodnější 
řešení. „Stojím si za názorem, že cut-off score není správný 
nástroj. Mám pro to řadu důvodů podložených fakty. 
Správnou cestou je odhadnout studijní předpoklady každého 
žáka už v průběhu základní školní docházky. Jestli to bude 
pravidelné plošné testování v 5. a 9. ročnících, nebo průběžné 
testování, to musí být součástí další debaty. Důležitým 
prvkem je kariérní poradenství na každé škole, které pomůže 
rodičům vybrat pro dítě ten správný směr. Musíme jít cestou 
zjišťování potenciálu každého žáka,“ řekl ministr Plaga. 

Plošně zavedeny nebudou ani školní obědy zdarma, které 
chtěli sociální demokraté i premiér Andrej Babiš (ANO). Vláda 
později rozhodla, že obědy zdarma budou i nadále pouze pro 
děti z chudých rodin. ČSSD a hnutí ANO se dohodly, že pro rok 
2020 ztrojnásobí částku v dotačním programu ministerstva 
školství na obědy zdarma pro děti z chudých rodin až na 100 
milionů korun. Na bezplatné školní stravování by tak nově 
mělo dosáhnout až 25 tisíc potřebných dětí namísto součas-
ných osm tisíc.

Inkluze bude zmírněna
Od března měla začít platit novela vyhlášky o společném 
vzdělávání dětí ve školách, ve které ministerstvo navrhlo 
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Speciální pedagog 
Ministerstvo navrhlo 
snížení povoleného 
počtu asistentů 
ve třídě ze tří 
na jednoho. Chce 
tak lepší finanční 
podporou klást důraz 
na kvalitu speciálního 
pedagoga.
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mimo jiné snížení povoleného počtu asistentů ve třídě ze tří 
na jednoho. 

„Záměrem je také důraz na kvalitu poskytovaného vzdělá-
vání – finanční podpora by měla cílit na působení speciálního 
pedagoga, který je odborníkem v oblasti speciálně peda-
gogického působení při vzdělávání žáka. Chceme vytvořit 
podmínky ke skutečnému zapojení žáka do skupiny, třídy při 
zajištění odborného speciálně pedagogického vedení,“ sdělila 
nám mluvčí MŠMT Lednová. 

V průběhu letoška by měla z vyhlášky také zmizet formu-
lace, že se všechny děti mají přednostně vzdělávat v běžných 
školách – usnadňuje se tak možnost volby rodičů mezi „nor-
mální“ a speciální školou. Zároveň je v plánu umožnit, aby 
se ve speciálních školách vzdělávaly děti s více hendikepy. 
V menších obcích by pak pro taková zařízení bylo jednodušší 
vzhledem k počtu žáků existovat. Pomocí 160 milionů korun 
se bude řešit přeplněnost školských poradenských zařízení. 
Ta právě žákům připisují podpůrná opatření. Od spuštění 
inkluze se jim ale nedařilo složitou administrativu stíhat. 
Budou proto navýšeny kapacity.

Vyhlášku ale kritizují některá ministerstva a neziskové or-
ganizace, podle kterých znamená odklon od principů inkluze 
a část vyhlášky i odporuje mezinárodním úmluvám. 

Ministerstvo školství proto zatím přípravu novely 
vyhlášky nedokončilo a o možných změnách ještě jedná. 
Po vypořádání připomínek bude vyhláška projednávána ještě 
v Legislativní radě vlády. 

Novela zákona o pedagogických pracovnících
Má pomoci především ředitelům a má kromě jiného 
umožnit, aby všeobecně vzdělávací předměty (typicky např. 
matematiku, fyziku, dějepis, český jazyk…) na 2. stupni ZŠ 
a na SŠ mohli vyučovat i absolventi jakéhokoli magisterského 
studijního programu a aby neučitelé – tedy odborníci z praxe 
– mohli rovnou nastoupit na plný úvazek, a to v případě, že 
jejich praxe v oboru – alespoň pětiletá – odpovídá charakteru 
vyučovaného předmětu. Tito učitelé – a to platí pro obě 
skupiny – budou mít tři roky na to, aby získali takzvanou 
učitelskou způsobilost (znalost pedagogiky, psychologie 
a didaktiky). 

Přípravné třídy
Poslaneckou novelou školského zákona (zákon č. 46/2019 
Sb.) je umožněno od září 2019 zařadit do přípravné třídy děti 
s odkladem povinné školní docházky a také nově (resp. jde 
o návrat k původnímu stavu) děti pětileté. 

Podpora společensky potřebných oborů 
Budou navýšeny výdaje na řešení společenských priorit, 
konkrétně na navýšení počtu studentů lékařských fakult 
a navýšení výdajů na zlepšení podmínek akademických 
pracovníků na pedagogických fakultách. Rozpočet na lékařské 
fakulty bude od roku 2019 každoročně po dobu jedenácti 
let navyšován o 500 až 700 milionů korun. Celkově se 
jedná o částku 6,8 miliardy korun. Od akademického roku 
2019/2020 se také předpokládá nárůst počtu přijímaných 
studentů do studijního programu všeobecné lékařství, a to až 
o 15 procent.

Příprava na reformu financování
Od roku 2020 začne platit reforma financování regionálního 
školství, která byla odložena o rok. Důležitou změnou bude 
především to, že od roku 2020 budou školy dostávat peníze 
dle odučených hodin, nikoli podle počtu žáků. 

„Jedním z opatření, kterými se MŠMT připravuje na hlad-
ký náběh reformy, je rozvojový program na vyrovnávání 
mezikrajových rozdílů v platech učitelů. Program funguje 
od ledna 2019, na tyto účely je vyčleněno 1,053 miliardy 

korun. Peníze jsou určeny na odměňování pedagogů mateř-
ských, základních a středních škol, konzervatoří a družin. 
Cílem je, aby pedagogové na stejných typech škol dostávali 
srovnatelné motivační složky platu ve všech krajích. V rámci 
příprav na zavedení reformy také ministerstvo školství 
vyčlení pro tento rok 1,8 miliardy korun pro mateřské školy. 
Tyto finance budou určeny zejména na zaplacení překryvů 
učitelek při výuce a také na nezbytné rozšíření délky provo-
zu,“ uvedla Lednová. n
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Do roku 2025 podle některých 
studií zanikne až třetina 
stávajících pracovních míst. 
A to kvůli nástupu digitalizace, 
robotiky a umělé inteligence. 
Vzniknou zcela nová pracovní 
místa s novými požadavky 
na dovednosti. Lidé se tak budou 
muset naučit získávat nové 
kvalifikace i v dospělosti. 
text 
Iveta Křížová

 

Dosavadní zkušenosti ukazují, že není reálné očekávat, že tato 
změna kvalifikace proběhne pouze formálním vzděláváním, 
tedy pravidelnou školní docházkou. Pro dospělé, kteří musejí 
živit sebe, případně rodinu, jsou daleko vhodnější kombinace 
organizovaných kurzů, neformálního a informálního vzdělává-
ní, především postupné učení prací u zaměstnavatele.

Již nyní pracuje podle údajů Hospodářské komory ČR 
téměř polovina lidí v jiné profesi, než pro kterou se připravova-
li ve škole. Většinou tuto novou práci i mnohem lépe zvládají. 
Jenže změní-li pak zaměstnavatele, zůstává jim jako doklad 
o kvalifikaci jen původní vysvědčení, diplom či výuční list. Je 

Národní soustavě kvalifikací chybí 
propagace 

Průvodce Mezi 
kvalifikace, o které 
je poměrně vysoký 
zájem patří, průvodce 
cestovního ruchu.
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proto vhodné si udělat i zkoušku z profesní kvalifikace. Jak 
na ni? Odpověď přináší Národní soustava kvalifikací (NSK), 
která umožňuje každému, kdo má potřebné znalosti a doved-
nosti, aby složil zkoušku, aniž by se musel vracet do školních 
lavic nebo absolvovat specializovaný kurz či rekvalifikaci. 
Po úspěšném absolvování zkoušky z takzvané profesní kvali-
fikace člověk dostane celostátně platné osvědčení uznávané 
zaměstnavateli, personálními agenturami i profesními experty.

Důraz na dovednosti
„Obecně platí, že ke zkoušce z profesní kvalifikace může 
přistoupit každý, kdo dosáhl věku 18 let a má alespoň základy 
vzdělání nebo je účastníkem rekvalifikace dle podmínek 
zákona o zaměstnanosti,“ vysvětlila Aneta Lednová, tisková 
mluvčí ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy (MŠMT).  

Přes NSK lze dojít i k maturitě. Získá-li totiž zájemce zkouš-
kami více příbuzných profesních kvalifikací, jež ve svém celku 
vytvoří takzvanou úplnou profesní kvalifikaci, která zároveň 
odpovídá některému oboru vzdělání, má právo být připuštěn 
k závěrečné či maturitní zkoušce z tohoto oboru. „Podstatné 
totiž jsou skutečné znalosti a dovednosti, nikoli konkrétní 
vzdělávací cesta, která k nim vedla,“ vysvětluje Miroslav Diro 
z tiskového oddělení Hospodářské komory ČR (HK ČR). Tak 
například ten, kdo získal profesní kvalifikace Výroba jemného 
pečiva, Výroba restauračních moučníků a Výroba zákusků 
a dortů, může jít skládat závěrečnou zkoušku v oboru vzdělání 
Cukrář, a pokud uspěje, získá výuční list.

Informační kampaň vázne
Přestože ze strany firem i zaměstnanců je o kvalifikace zájem, 
osud NSK po roce 2020 zůstává podle některých kritiků 
nejasný. „Ministerstvo se k němu chová až macešsky a přitom 
by se jím mohlo chlubit, protože půlka Evropy to ještě v takové 
fázi ani nemá,“ říká Zdeněk Somr předseda národní sítě 
sektorových rad SNK. Podle něj vázne i informovanost, lidé 
se o možnostemch kvalifikací dozvídají spíše náhodně, chybí 
účinná informační kampaň. „Mnohdy o NSK neslyšeli ani 
personalisté ve firmách či v agenturách. Úřady práce v tomto 
směru také aktivitu neprokazují,“ dodává. 

HK ČR i SPČR včetně dalších střešních organizací prezen-
tují informační systém narodnikvalifikace.cz přímo na svých 
internetových stránkách. „Je však pravda, že by si NSK jako 
ucelený zákonný systém dalšího vzdělávání zasloužil mno-
hem silnější propagační podporu, aby se o něm dozvěděla 
zejména veřejnost,“ připustil situaci Diro. 

NSK hospodaří se zhruba 25 miliony korun ročně. V této 
částce je jak tvorba a udržování NSK (včetně zapojení zástupců 
zaměstnavatelů – jde o cca 2700 osob), tak provoz a rozvoj 
dvou robustních informačních systémů. 

S tím souhlasí i Miroslav Hřebecký, programový ředitel 
infocentra o vzdělávání EDUin. „Usnulo to, zajišťuje se udržitel-
nost, ale nerozvíjí se projekt dopředu,“ shrnul situaci.

 
V řeči čísel
Kritiku ale MŠMT odmítá s tím, že čísla hovoří jednoznačně. 
O NSK je zájem a smysl má obrovský. „Za vše hovoří čísla – 
nedávno byla překročena hranice 200 tisíc vyzkoušených.
Ročně pak je v posledních letech na základě zkoušek vydáno 
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Na potítku 
Zkouška k získání 

kvalifikace probíhá 
dle komplexnosti 

profesního požadavku 
od jedné po desítky 

hodin. Případně je tak 
rozložena do více dnů.

více než 20 tisíc osvědčení,“ doplnila Lednová. Pro srovnání: 
například výuční list získalo v loňském roce téměř 21 tisíc 
osob, maturitní vysvědčení pak na 34 tisíc osob, a to ve všech 
formách vzdělávání. 

Zájem o služby NSK připustil i Miroslav Diro. „Ke konci 
roku 2018 bylo vydáno 202 636 osvědčení z prozkoušení 
profesních kvalifikací. Systém NSK využívají zaměstnavatelé 
v praxi například jako nový nástroj pro získávání zaměstnan-
ců nebo novou možnost ověřování praktických zkušeností, 
bezplatný nástroj k měření výkonu, nastavení systému 
rozvoje a kariérního plánování, nástroj pro efektivní využívá-
ní prostředků v rozvoji zaměstnanců, profesní optimalizaci, 
cestu, jak přímo ovlivnit odbornost a kvalitu profesí, a také 
jako nástroj pro spolupráci a komunikaci s úřady práce,“ sdělil 
Diro. 

Nejvyšší počet uchazečů se hlásí ke zkoušce z profes-
ní kvalifikace strážný, což je dáno zákonnou podmínkou 
zkoušky pro výkon této profese. Mezi kvalifikace s vyšším 
počtem vydaných osvědčení kvalifikace patří dále sportovní 
masáž, chůva pro děti do zahájení povinné školní docház-
ky, průvodce cestovního ruchu, příprava teplých pokrmů, 
topenář – montér kotlů na biomasu, asistent/ka, sekretář/ka, 
příprava pokrmů studené kuchyně, lektor dalšího vzdělá-
vání, florista, personalista, obsluha CNC obráběcích strojů, 
příprava minutek, manikérka a nehtová designérka, instalatér 
solárních termických soustav, vizážistka, pedikérka a nehto-
vá designérka.

Vytvoření kvalifikací 
Výběr a vznik profesních kvalifikací iniciují zpravidla 
zaměstnavatelé, z jejichž řad se také rekrutuje většina členů 
pracovních skupin, které kvalifikační a hodnoticí standardy 
píší (pod metodickým vedením garantů Národního ústavu 
pro vzdělávání). Zpravidla se na tvorbě standardu podílejí 
i zástupci vzdělavatelů, odborných sdružení, v některých 
případech i zástupci státní správy. Z pohledu struktury 
a obsahu profesních kvalifikací mají v systému klíčovou 
roli střechová zaměstnavatelská sdružení, jako jsou 
Hospodářské komora, Svaz průmyslu a dopravy a Agrární 
komora.

Zkouška 
Zkoušky před autorizovanou osobou nejsou zdarma. 
„Zájemce platí poplatek a výši úhrady za zkoušku určuje 
autorizovaná osoba. Liší se u různých autorizovaných osob, 
proto je vhodné si ji přímo zjistit u konkrétní autorizované 
osoby,“ doporučil Diro. Úhrada se dle kvalifikace pohybuje 
mezi několika stokorunami po tisíce korun. V případě, 
že je zkouška navázána na rekvalifikaci, hradí náklady 
prostřednictvím Úřadu práce ČR stát. Nezřídka také náklady 
zkoušky hradí zaměstnavatel. Úhrady za zkoušky podle NSK 
se dají odečíst od základu daně (nejvýše však 10 tisíc korun). 

Pokud zájemce o profesní kvalifikaci všechny požadované 
znalosti a dovednosti má a nepotřebuje speciální 
přípravu v podobě kurzu, stačí zkontaktovat některou 
z autorizovaných osob (ty jsou uveřejněny v informačním 
systému narodnikvalifikace.cz) a domluvit se s ní na termínu 
zkoušky. Zkouška probíhá dle komplexnosti profesní 
kvalifikace od jedné po desítky hodin – taková zkouška je pak 
rozložena do více dnů. V návaznosti na úspěšné vykonání 
zkoušky autorizovaná osoba vystaví do pěti dnů osvědčení 
o získání příslušné profesní kvalifikace. V systému jsou 
kvalifikace všech úrovní, tedy i takové kvalifikace, které 
odpovídají oborům vzdělání zakončeným výučním listem 
a maturitním vysvědčením. n
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M  
 
 
 
 
inulý rok testovala Česká školní 

inspekce (ČŠI) žáky v devátých třídách základních škol (ZŠ) 
a ve druhých ročnících středních škol (SŠ) takzvanou čtenář-
skou gramotnost. Celkové výsledky byly jak u základních, tak 
u středních škol znovu pod očekávanou úrovní.

Pod minimem
Žáci devátých ročníků ZŠ zvládli v průměru 45 procent 
testu čtenářské gramotnosti, pro jeho úspěšné složení bylo 
přitom třeba udělat alespoň 60 procent testu. 40 procent 
žáků dokonce dosáhlo pouze slabého výsledku. Naopak jen 
18 procent žáků zodpovědělo správně více než tři pětiny otázek 
a pouze jedno procento pak dosáhlo výborného výsledku (více 
než čtyři pětiny správných odpovědí).

O něco lepší byla úspěšnost druháků na středních školách, 
kteří měli správně v průměru 56 procent testu. I oni ale celkově 
skončili pod požadovaným minimem. Slabého výsledku do-
sáhlo 19 procent středoškoláků, 44 procent vyřešilo více než tři 
pětiny otázek a šest procent mělo výborný výsledek

A zatímco minimální očekávané úspěšnosti dosáhly 
ve 23 procentech SŠ alespoň dvě třetiny žáků, v případě ZŠ to 
nebyla ani jedna škola (ve 12 procentech ZŠ a v sedmi procen-
tech SŠ nedosáhl očekávaných 60 procent ani jediný žák).

Gymnázia nejúspěšnější
Dívky byly úspěšnější než chlapci na ZŠ v průměru 
o 2,4 procentního bodu a na SŠ o 1,3 procentního bodu. Podle 
předpokladu měli v případě SŠ nejvyšší úspěšnost (67 procent) 
žáci gymnázií, kteří tak dohromady jako jediní překročili hranici 
očekávané minimální úspěšnosti. Naopak nejhůře na tom byli 
žáci nematuritních oborů (34 procent). Překvapivě druhého 
nejhoršího výsledku dosáhli žáci společenskovědních oborů 
(49 procent), před nimiž se umístili žáci technických (53 procent), 
uměleckých nebo přírodovědných oborů (55 procent).

Školáci mají stále potíže 
s porozuměním textu

Učitelům vadí nezájem 
Učitelé základních i středních škol shodně označují 
za nejvýznamnější překážku účinnějšího rozvoje čtenářské 
gramotnosti nezájem žáků o vlastní vzdělávání, který bývá 
spojen s nízkou oblíbeností českého jazyka a literatury. Hned 
za tím učitelé poukazují na nedostatek času ve výuce, a to 
kvůli obsahové předimenzovanosti rámcových a následně 
pak i školních vzdělávacích programů. Učitelé také zmiňovali 
problémy se slovní zásobou žáků způsobené jednak tím, že 
žáci málo čtou, jednak dominující elektronickou komunikací 
(SMS, sociální sítě), případně si stěžovali na velký počet 
žáků ve třídě a na komplikace v práci s žáky se speciálními 
vzdělávacími potřebami.

Většina žáků má český jazyk v oblibě
Sami žáci základních i středních škol se v hodinách českého 
jazyka cítí většinou dobře (přibližně 60 procent) a zhruba 
dvě pětiny žáků se na ně dokonce těší. Zároveň ale téměř 
dvě pětiny žáků výuka tohoto předmětu nebaví. Méně ho 
mají rádi chlapci než dívky a v případě SŠ žáci technických 
maturitních oborů a nematuritních oborů oproti zejména 
žákům gymnázií. 

Důležitý čtenářský koutek
Dobře fungující knihovna se nacházela ani ne ve dvou 
třetinách navštívených škol. V těch dalších byly zjištěny 
různé nedostatky, jako například malá nabídka titulů nebo 
omezený přístup žáků k nim. Týkalo se to častěji středních škol 
než škol základních a také častěji škol soukromých než škol 
veřejných. Pouze na necelé třetině škol měli žáci k dispozici 
zvláště vyčleněné a vybavené místo k četbě nabízených 
knih a časopisů. Přitom byla pozorována souvislost lepších 
výsledků v testu čtenářské gramotnosti s přítomností takových 
čtenářských koutků v základních školách. n /mik/

Studentům základních a středních 
škol stále chybí dostatečné kritické 
uvažování nad informacemi 
v textech i nízká míra jejich 
zobecňování. Přetrvává také spíše 
negativní postoj žáků ke čtení. 
Vyplývá to z aktuální tematické 
zprávy České školní inspekce.

Čtenářky Dívky byly 
v testech čtenářské 

gramotnosti úspěšnější 
než chlapci. 
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VZDĚLÁVÁNÍ

KRÁTCE

DO ZLÍNA SE VRACÍ OBOR  
DIPLOMOVANÁ DĚTSKÁ SESTRA
Střední zdravotnická škola a Vyšší odborná 
škola zdravotnická Zlín se snaží upravit studijní 
obory s ohledem na aktuální potřeby. Od letoš-
ního září zavádí nový čtyřletý maturitní obor 
Praktická sestra. Vyšší odborná škola zdravot-
nická otevře nový obor Diplomovaná dětská 
sestra. Oborem Diplomovaná dětská sestra 
škola navazuje na dlouholeté zkušenosti s vý-
ukou této specializace. „Naše škola je jedinou 
zdravotnickou školou ve Zlínském kraji, která 
má mnohaletou tradici ve vzdělávání dětských 
sester. Bohužel kvůli systémovým změnám byl 
tento zdravotnický obor před 14 lety zrušen, 
což se však ukázalo jako krok neuvážený a ne-
koncepční,“ uvedl ředitel školy Hynek Steska. 

VYSOKOŠKOLSKÉ VZDĚLÁNÍ  
MÁ VÍCE ŽEN, NEŽ MUŽŮ 
Od roku 2010 do roku 2017 přibylo 270 tisíc vy-

sokoškolaček a 164 tisíc vysokoškoláků. Ve věku 
do 35 let mají vysokou školu dvě pětiny žen 
a 27 procent mužů. Podíl ve prospěch mužů se 
začíná otáčet u lidí po pětapadesátce. Ve věku 
nad 65 let má titul 17 procent mužů a osm 
procent žen. Vyplývá to ze srovnání údajů z let 
2010 a 2017, které představil Český statistický 
úřad. Ženy ale stále vydělávají citelně méně než 
muži. Jejich mediánový výdělek byl v roce 2017 
nižší o víc než 4500 korun. Největší rozdíly 
v odměňování jsou právě mezi muži a ženami 
s vysokou školou, ale také mezi vyučenými. 
Zatímco lidí s vysokoškolským vzděláním přibý-
vá, osob se základním vzděláním a vyučených 
ubylo. Počet mužů s výučním listem bez matu-
rity klesl od roku 2010 do roku 2017 o 139 tisíc. 
Statistici se zaměřili i na vzdělávání po ukon-
čení škol. Dál se nové věci učí 37 procent žen 
a 42 procent mužů. Muži se většinou vzdělávají 
kvůli práci, ženy kombinují pracovně zaměřené 
vzdělávání se zálibami. Ženy častěji než muži 
umějí nejméně dva cizí jazyky. Velmi pokročilá 
v některé řeči je jen desetina mužů a žen. 

VOJENSKÉ ŠKOLSTVÍ PROŠLO 
ZÁSADNÍ PROMĚNOU
Vojenské vysoké školství podle rektora Univer-
zity obrany Bohuslava Přikryla prošlo od vstupu 
ČR do NATO v roce 1999 zásadní proměnou. 
Univerzita obrany vznikla v roce 2004 splynu-
tím tří institucí, Vysoké vojenské školy pozem-
ního vojska ve Vyškově, Vojenské akademie 
v Brně a Vojenské lékařské akademie v Hradci 
Králové jako výsledek reformy po restrukturali-
zaci ozbrojených sil. „Zásadní proměnou prošlo 
vojenské vysoké školství nejen v souvislosti se 
vstupem do NATO, ale také vzhledem k dalším 
mezinárodním i vnitrostátním událostem na pře-
lomu tisíciletí. Šlo především o vstup do Evrop-
ské unie v roce 2004, přechod na systém plně 
profesionálních ozbrojených sil v roce 2005 
a také o výraznou změnu vnějšího bezpečnost-
ního prostředí,“ uvedl Přikryl. Do studijních 
programů univerzity i rozvoje vědy a výzkumu 
se podle rektora začaly promítat zkušenosti 
i ostatních členských států NATO.  /čtk/
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Adresa pro život plný života

Jak přišla Zahálka ke svému jménu? 
Autoři projektu nechali vyniknout 
přednostem atraktivní lokality 
u Vltavy na pomezí Hodkoviček 
a Modřan. Zasadili do ní koncept 
nadčasově moderního bydlení 
s bezpočtem možností lenošivého 
i aktivního trávení volného času. 
Domy jsou orientovány tak, aby 
umožňovaly velkorysé výhledy 
na malebné scenérie okolí Vltavy 
s protilehlými kopci Chuchelského 
háje, golfový green i vilovou čtvrť 
starých Hodkoviček.

Zahálka je bezprostředně napojena 
na jednu z hlavních pražských 

cyklostezek vedoucích podél 
Vltavy od centra až do Zbraslavi. 
U přírodního břehu Vltavy se už 
dnes lidé běžně koupou, rybaří, 
piknikují, nebo si užívají přilehlých 
sportovních areálů Freestyle park, 
Hamr nebo Vodpočívárna. Téměř 
pod okny Zahálky mají svůj malý 
ráj golfisté. Romantické duše zas 
míří do půvabných zákoutí poklidné 
Modřanské rokle. Komu přijde na 
chuť zajet si do centra, tramvají nebo 
na kole přes náplavku je tam za 
dvacet minut.

Na projektu Zahálky spojilo síly hned 
několik architektonických ateliérů 
pod taktovkou renomovaných 
developerů Karlín Group a Horizon 
Holding. Cenami ověnčené slovinské 
studio Bevk Perovič Arhitekti navrhlo 
kromě celkového urbanistického 
konceptu i jednu z prvních 
dvou budov projektu. Vtělilo 
do ní neokázalý luxus chytrých 
bytových dispozic a jedinečných 

architektonických prvků, jako je 
například velký prosklený arkýř 
s dechberoucím výhledem. 
Druhý dům navrhlo přední české 
architektonické studio Under 
Construction Architects a i na něm 
je zjevný jedinečný rukopis. Jeho 
elegantně zaoblená budova vyniká 
promyšleným prostorovým řešením 
bytů s velkorysými terasami.

Tvůrci Zahálky doplnili špičkovou 
architekturu domů také špičkovou 
krajinnou architekturou. Celý areál 
počítá výhradně s podzemním 
parkováním, aby veškerý povrh 
zůstal zachován pro zeleň. Atelier 
zahradní architektury Flera byl 
povolán, aby celému prostoru 
obklopujícímu bytové domy vdechl 
život a krásu. Desítky stromů, 
zahrady, louky protkané cestami, 
hřiště, ale třeba i amfiteátr doplní 
revitalizovaný Zátišský potok. 
Zahálka vrací místu duši. Bude se tu 
dobře žít.

ZAHÁLKA

Zahálka je nová malá 
čtvrť na břehu Vltavy 
v sousedství golfového hřiště 
Hodkovičky. Skvělé místo 
pro domov i pro investici.

30
18

81
/1

0


